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Summary 
This study observes the interdependencies between labor migration and the inte-
gration of ten new Member States in the EU’s CAP in the course of the EU 
Eastern enlargement. Despite the already generally high degree of regional inte-
gration agriculture and labor migration represent the two aspects, which are still 
characterized by a high level of protectionism between the EU-15 and the acced-
ing CEECs. Agricultural trade is still hampered by various import tariffs while at 
the same time the immigration of workers from the CEECs is subject to certain 
border restrictions. Thus, with the abolishment of such restrictions and a deeper 
integration involving the adoption of various EU policies by the CEECs, e.g., the 
CAP, both agricultural production as well as migration pattern are assumed to 
experience significant changes. Thereby it can be further assumed that there ex-
ist strong interdependencies between agricultural markets and labor migration. 
Thus, with structural adjustments occurring in agriculture labor markets and 
therewith labor migration will be affected. With this background for the quanti-
tative analysis of the respective interdependencies the methodological instru-
ment chosen is the multi-regional and multi-sectoral CGE model GTAP. The 
theoretical and empirical framework of this model fulfills the main requirements 
for such an analysis, such as trade links, detailed depiction of the agricultural 
sector, country coverage, link between product and factor markets etc. For the 
examination of changes regarding bilateral labor migration flows the standard 
model framework was extended with a migration mechanism including an im-
migration quota to mimic the restrictive immigration regime applied by some 
EU-15 countries. The regional focus is given to Poland and Germany. The re-
sults show that the CAP integration has a mitigating effect on migration move-
ments from Poland to Germany, particularly concerning trade liberalization with 
respect to processed animal products. Regarding the characteristics of the trade-
migration link the study finds that a diminished migration flow from Poland to 
Germany causes Poland’s export performance to Germany to decline at the same 
time. This reflects a complementary relation between trade in goods and interre-
gional labor movements. With respect to the development of agricultural output 
the results reveal a stronger production performance in the case of increased 
immigration into Germany, while production is weakened in the according mi-
grants’ home countries. 
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Zusammenfassung 
In der vorliegenden Arbeit werden die Interdependenzen zwischen Arbeitsmig-
ration und der Integration der 10 neuen EU-Mitgliedsstaaten in die GAP im  
Zuge der EU-Osterweiterung untersucht. Trotz der bereits sehr fortgeschrittenen 
Integration repräsentieren Landwirtschaft und Arbeitsmigration zwei Felder, die 
immer noch durch ein hohes Protektionsniveau zwischen EU-15 und den 
beitretendend MOEL gekennzeichnet sind. Vor diesem Hintergrund wird ange-
nommen, dass mit der Abschaffung entsprechender Restriktionen, einer stärke-
ren Integration und der damit einhergehenden Übernahme von EU-Politiken 
durch die MOEL, wie z.B. die GAP, sowohl Agrarproduktion als auch Migra-
tion starken Veränderungen ausgesetzt sind. Bedingt durch den hohen Beschäf-
tigungsanteil der Landwirtschaft in den MOEL werden die strukturellen Anpas-
sungen auf den Agrarmärkten demnach auch Einflüsse auf die Arbeitsmigration 
zeigen. Für die quantitative Analyse dieser Interdependenzen wurde das Gleich-
gewichtsmodell GTAP ausgewählt. Der theoretische und empirische Rahmen 
dieses Modells erfüllt die wichtigsten Voraussetzungen für eine derartige Analy-
se, wie z.B. die Abbildung von bilateralen Handelsströmen, des Agrarsektors 
und der relevanten Länder sowie die Verbindung zwischen Güter- und Faktor-
märkten. Um eine Analyse hinsichtlich der Veränderungen der bilateralen  
Arbeitsmigrationsströme zu ermöglichen, wurde das Standardmodell mit einem 
speziellen Migrationsmechanismus erweitert. Mit dieser technischen Erweite-
rung können sowohl die Migrationsbewegungen als auch die restriktive Einwan-
derungspolitik, die noch von einigen EU-15 Staaten angewandt wird, dargestellt 
werden. Der regionale Fokus der Arbeit liegt auf Polen und Deutschland. Die 
Ergebnisse der Arbeit deuten auf einen abschwächenden Effekt der GAP-Inte-
gration auf die Migration von Polen nach Deutschland hin, was vor allem auf die 
Effekte der Handelsliberalisierung mit verarbeiteten Fleischprodukten zurück-
zuführen ist. Hinsichtlich der Interdependenzen zwischen Handel und Migration 
zeigen die Ergebnisse einen komplementären Charakter, wonach eine geringere 
Migration von Polen nach Deutschland auch zu einer Reduzierung polnischer 
Exporte nach Deutschland führt. Die landwirtschaftliche Produktion in Deutsch-
land wird hingegen durch eine erhöhte Immigration positiv beeinflusst, während 
die Produktion in den jeweiligen Heimatländern abnimmt. 


